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دولت قبل در ساخت و ساز مسکن ترک فعل کرد
هادی عباسی ، مشاور وزیر اسبق راه و شهرسازی و کارشناس مسکن در گفت وگو با »ایران«:

تنها راهکار مدیریت بازار مسکن و بازار اجاره، ساخت و تولید مسکن است
میلیــون   ۴ ســاخت  پزهــا-  کاشــی  مهــدی 
مســکن در ۴ ســال، وعده  دولت ســیزدهم 
اســت که در صورت تحقــق می تواند تحول 
بزرگی در بازار نابســامان مسکن ایجاد کند 
و  بــه رؤیــای خانه دار شــدن چهــار میلیون 
خانــواده جامه عمــل بپوشــاند. رؤیایــی که 
به تعبیر  هادی عباســی، کارشناس اقتصاد 
مسکن بدون بودجه هم به واقعیت تبدیل 
می  شــود. با ایــن توضیح که بخش مســکن 
از ســه جــزء هزینــه زمین، هزینه ســاخت و 
ارزش افزوده تشکیل می شود که اگر هزینه 
زمین و ارزش افزوده را حذف کنیم، مردم 
خودشــان هزینه ســاخت، هزینــه خدمات 
زیربنایــی و روبنایــی و مــواردی از این قبیل 
را پرداخت خواهند کرد. مشــاور وزیر اسبق 
راه وشهرســازی بــا تأکیــد بر اهمیــت زمین 
گفت وزیر دولت دوازدهم در عرضه زمین 
تــرک فعل کرد کــه به چالش های مســکن 
در چنــد ســال گذشــته دامــن زد.  گفت وگو 
بــا  هــادی عباســی، کارشــناس اقتصادی و 
در  را  راه وشهرســازی  اســبق  وزیــر  مشــاور 
رابطه با شرایط تحقق وعده دولت و آینده 

بازار مسکن در ادامه می  خوانید؛  
ë  دولــت ســیزدهم چــه برنامه هایــی برای

چگونــه  و  دارد   مســکن  عرضــه  افزایــش 
می  تواند از دلالی و ســفته بازی در این بازار 

کند؟ جلوگیری 
از  کــه  ثبت نامــی  بــا  جدیــد  دولــت 
گروه هــای هــدف انجــام داده برنامه ریزی 
بــرای تولیــد و عرضه مســکن را آغــاز کرد. 
ایــن یــک گام بلنــد اســت. ایــن ثبت نــام 
نشــان می  دهــد عــزم دولــت بــرای اینکــه 
مســکن  ۴میلیــون  مــردم  خــود  توســط 
ســاخته شــود، جدی اســت. مسکن ســازی 
بــه مؤلفه هــای بســیاری وابســته اســت به 
همیــن دلیــل نیازمند این اســت که دولت 
تــوان اجرایــی خــود را بــه طــور ویــژه وارد 
کار کنــد. بــرای اینکــه ســالی یــک میلیــون 
وعــده  رئیس جمهــور  آقــای  کــه  مســکنی 
دادنــد عملــی شــود، هرچنــد کــه نیازمند 
۲میلیــون  ســالی  و  مقــدار  ایــن  از  بیــش 
بافت هــای  احتســاب  بــا  هســتیم  واحــد 
فرســوده شهری و روســتایی و ازدواج هایی 
کــه اتفــاق می  افتــد، نیازمند این اســت که 
شــورای عالی مســکن به صورت هفتگی با 
حضــور آقای رئیس جمهور تشــکیل شــود. 
اگــر شــورای عالی مســکن تشــکیل شــود و 
وزرای مربوطــه در این جلســه حضور پیدا 
۲میلیــون واحــد  کننــد، می  توانیــم ســالی 
مســکونی در کشــور بســازیم که اگر این امر 
توســط خود مــردم ســاخته شــود، حداقل 
۴میلیــون شــغل بــه وجــود می  آیــد. ایــن 
شــغل یــک اشــتغال درون زا اســت یعنی 
در بحــث نیــروی کار و مصالــح بــه بیــرون 
کشــور وابسته نیســت. ما در شرایط تحریم 
و رکود می  توانیم با ایجاد ۴میلیون شــغل، 
رشــد اقتصادی، رضایتمندی و رفاه مردم 
و امیــدواری جوانــان در کشــور را افزایــش 
دهیــم. مــا تجربــه  گذشــته را داریــم و اگر 
صــورت  بــه  را  جلســات  رئیس جمهــور 
هفتگــی بــا شــورای عالی مســکن تشــکیل 
بدهند، به تبع آن در اســتان ها، استاندارها 
نیز جلســات شــورای مســکن اســتانی را به 
صورت هفتگی تشــکیل می  دهند و مسائل 
زمین، وام ســاخت، تأمین مصالح، بحث 
خدمــات  آماده ســازی،  گاز،  و  بــرق  و  آب 
روبنایــی و... را بــه صــورت ویــژه پیگیــری 
می  کننــد و در دســتور کار قــرار می  دهنــد. 
ایــن  اولویــت خیلــی مهمــی اســت یعنی 
مســکن به عنوان یک پیشــران و لوکوموتیو 
ایــن قابلیــت را دارد که اقتصــاد ایران را از 
رکــود خــارج و اشــتغال بالایــی ایجــاد کند 
و تــورم را کاهــش دهــد. اصــولًا مــا بــدون 
ســاخت مســکن نمی توانیــم تــورم کشــور 
را تک رقمــی کنیــم. اگر تــورم تک رقمی را 
همراه بــا رونق، هدف قرار دهیــم نیازمند 
ایــن هســتیم که ســالانه حداقــل ۲میلیون 

واحد مسکونی در کشور احداث شود.
ë  یعنــی شــما معتقدیــد کــه تاکنــون عــزم

اجــرای ایــن طــرح خــوب بــوده امــا بایــد 
کنند؟ بیشتر  را  جلسات 

جهت گیــری دربحــث ســاخت درســت 
بــوده و اقدام مبارکی اســت امــا در عرصه 
میدان و اجرا نیازمنــد پیگیری ها و جدیت 

بیشــتر و جلسات هفتگی هستیم.
ë  ساخت می  گویند  کارشناســان  از  بعضی 

مســکن مســائل جانبــی دارد کــه لازمه آن 
رشد بالای اقتصادی است و باید چند برابر 
پروژه های عمرانی هزینه شــود. یا اینکه تا ما 
توافق نکنیم و به رشدهای اقتصادی بالایی 
دســت پیدا نکنیــم، امکان پذیر نیســت که 
رقم هــای بــالای مســکن تولیــد کنیم. شــما 
این گونه نظرها را چگونه ارزیابی می  کنید؟

دوســتانی که در رابطه با بحث مســکن 
صحبــت می  کننــد بایــد تجربــه و اشــراف 
کافــی راجــع به آن داشــته باشــند. مســأله 

اول زمیــن اســت و ایــران کشــور پهنــاوری 
اســت . مســاحت ایران ۴.۵ برابــر آلمان با 
همین جمعیت و بیش از ۲ برابر مساحت 
ترکیــه اســت . اســتان مازندران، گلســتان و 
گیــان از کشــوری مثل هلند بزرگتر اســت. 
پس ما یک کشــور پهناور داریم و مسأله ای 
به عنــوان مشــکل زمین نداریــم اما بحث 
دسترســی به زمیــن مهم اســت و اینکه ما 
اصرار داریم وزارت راه وشهرسازی باید به 
صورت یکپارچه ســرمایه گذاری کند . وقتی 
شما می  خواهید زمینی را برای بحث شهر 
تخصیــص دهیــد بحــث دسترســی مهــم 
اســت. شــهر پرند احداث شــده اما متروی 
آن هنوز احداث نشــده است، با اینکه مترو 
تــا فرودگاه امام رفته اســت. یعنی اگر یک 
مســافت کمــی متــرو بــه پرند وصل شــود 
بحــث مطلوبیــت پرنــد بســیار بهبــود پیدا 
می  کنــد. متــروی هشــتگرد وصل شــده اما 
تعــداد قطــار آن کم اســت. پــس در بحث 
برنامه ریزی و سیاســتگذاری مســکن، راه و 
دسترســی تأثیر دارد. کشور زمین دارد و از 
این لحاظ وزارت راه وشهرســازی می  تواند 
بــه صورت یکپارچــه برنامه ریــزی کند. اگر 
مصالــح  بســازیم  طبقــه  یــک  واحدهــای 
پیچیــده ای نیاز نداریم کــه بگوییم باید به 
یک رشــدی برســیم تــا این را به مــا بدهد. 
از  بســیاری  و  ســیمان  زمینــه  در  مــا  الان 
مصالــح ظرفیت مــازاد داریــم و نیروهای 
بیــکار زیــادی داریــم . در بدتریــن حالــت 
اگــر نیــروی کار کــم بیاوریــم می  توانیــم از 
کارگرهــای افغــان اســتفاده کنیــم. پس ما 
دسترســی بــه بــازار کار نیروهــای افعان را 
نیــز داریــم کــه آنهــا نیــز الان با مشــکات 
اقتصــادی روبــه رو هســتند. مسکن ســازی 
نــه تنهــا اقتصــاد ایــران را شــکوفا می  کنــد 
افغــان  بــرادران  اقتصــاد  حتــی می  توانــد 
مــا را نیــز شــکوفا کنــد. مــا ایــن امکانــات، 
تقاضا و تســهیات را نیــز داریم. حال باید 
برنامه ریــزی و پیگیــری کنیــم. یــک ســتاد 
احتیــاج  ریاســت جمهوری  خــود  در  قــوی 
اســت که ایــن موضــوع را به صــورت ویژه 
بــه  رئیس جمهــور  آقــای  و  کنــد  پیگیــری 
صــورت هفتگــی جلســه بگذارنــد و کار را 
پیگیــری کنند. انصافاً هــم می توان اذعان 
کرد نــگاه آقــای رئیســی با رئیــس جمهور 
قبلی متفاوت اســت. ایشــان کاماً دغدغه 
درآمدهــا  کــم  مســکن  مشــکل  و  مســکن 
را دارنــد. بــرآورد مــن بــا توجــه بــه تجربه 
ســتادی و اجرایــی که در این حوزه داشــتم 
درگیــر  مســکن  بخــش  می  دهــد  نشــان 
همکاری هــای  و  اداری  بوروکراســی های 
بین اداری اســت. همچنین درروســتا آب، 
گاز، بــرق و زیرســاخت دارد. مســتحضرید 
کــه در کشــور ۲ میلیــون مســکن روســتایی 
داریــم کــه اینهــا بــا کوچک تریــن زلزله ای 
تســهیات  یــک  بــا  و  می  شــوند  تخریــب 
می  توانیم اینها را نوســازی کنیم و اشتغال 
ایجــاد  روســتاها  نیــزدر  رضایتمنــدی  و 
بــه  نیــز  کوچــک  شــهرهای  در  می  کنیــم. 
همیــن طریق اســت. پس ایــن حرف هایی 
کــه ما باید به یک جایی برســیم تا بتوانیم 
مــن  نظــر  بــه  بســازیم  مســکن  ۲میلیــون 
اقتصــاد ایران به این نقطه رســیده اســت. 
اقتصــاد ایــران بــرای اینکه بخواهد ســالی 
۲میلیــون مســکن یــک تــا ۵ طبقه بســازد 
بــه ایــن ســطح از فنــاوری صنعتی ســازی 
و زیرســاخت رســیده اســت و از ایــن بابت 

مشکلی ندارد.
ë  بــه خاطر اتفاقــات رخ داده بخصوص در

دوره آقــای روحانــی یکســری بدبینی هــا به 
این نــوع پروژه ها ایجاد شــده اســت. برای 
مهر  مســکن  می  گوینــد  کارشناســان  مثــال 
ســاختند بــدون متقاضــی  یــا جانمایــی بد 
بوده یا قدرت خرید مردم کم شــده اســت. 
اینکه عرضه را بالا ببریم مردم قدرت خرید 

ندارنــد. چه مقدار از این انتقادات درســت 
است؟

آن زمان من عرض کردم که شــما یک 
مســکن مهر تمام شده قابل سکونت  آب، 
گاز و بــرق دار بــدون متقاضی به ما نشــان 
بدهید! یک بار به ما چنین پروژه ای نشــان 
ندادنــد. اینکــه چنیــن پــروژه ای را پیگیری 
نکنیــم و نصفــه رهــا کنیم خب مشــخص 
اســت کــه مــردم نیــز پــول نمی دهنــد. در 
صورتی که ســازمان ملی زمین و مســکن و 
شــهرهای جدید باید طبــق مصوبه هیأت 
وزیــران از منابــع خــود، پــروژه را تکمیــل 
کننــد و وقتی پــروژه را تکمیل کردند  زمان 
تحویــل، پولی را کــه به عنوان تنخــواه وارد 
کردنــد از پــروژه بگیرنــد . مــن هیــچ وقــت 
ندیدم جایی در کشــور پروژه آماده داشــته 
باشــیم و خالــی باشــد. ایــن یــک فضــای 
رســانه ای و فضــای روانی بــود که در بحث 
مســکن ایجاد کردنــد. اتفاقاً ما اگــر به این 
نقطه  برســیم نقطــه مطلوبی اســت چون 
تــازه می  توانیم بافت های فرســوده را احیا 
احیــای  در  کــه  مشــکلاتی  از  یکــی  کنیــم. 
بافت هــای فرســوده داریــم بحث اســکان 
نقطــه ای  بــه  مــا  اگــر  اســت.  گــذار  دوران 
برســیم کــه  ۱۰۰واحــد داشــته باشــیم کــه 
متقاضــی نداشــته باشــد، می  توانیم به دو 
طریــق وارد مذاکــره با ســاکنین بافت های 
فرســوده شــویم. می  توانیــم بگوییــم ایــن 
منــازل را با اراضی خود تهاتر کنیم یا افراد 
اینجا ســاکن شــوند به عنوان دوران گذار تا 
خانه نوســازی شــود اما هیچ وقــت به این 
نقطــه نرســیدیم. وقتــی زمین را بــا هزینه 
صفر به مردم تخصیص بدهید 5۰ درصد 
قیمــت مســکن زمین اســت. خــب هزینه 

تمام شــده این مسکن پایین می  آید.
ë  بــه همیشــه  کــه  انتقادهایــی  از  یکــی 

شــده  وارد  مهــر  مســکن  مثــل  طرح هایــی 
اســت منتقدینــی از جملــه وزیر اســبق راه 
و شهرســازی آقــای آخونــدی ایــن بــود که 
مســکن مهــر مکان یابی درســتی نــدارد. به 
جــای اینکــه مســکن باشــند یــک خوابگاه 
و فقــط بــرای گــذران شــب هســتند. وقتی 
بــه ایشــان گفته می شــد کــه شــما در زمینه 
سیاســتگذاری ساخت مســکن یا مدیریت 
این زمینــه دچــار تکلیف شــدید، می گفتند 
از قضــا مســکن مهرها را مــن تکمیل کردم. 
نداشــت  زیرســاخت  مهرها  مســکن  چون 
و بــا تلاش هــای من و دولــت تدبیــر و امید 
بود که زیرســاخت های این مســکن ساخته 
شــد و باعث شــد از خوابــگاه تبدیل به یک 
شــبه شهرک شــوند. نظر شــما در این رابطه 
چیست؟ آیا ایشــان کم کاری خود را توجیه 
می کنند یا واقعاً مســکن مهــر این ویژگی ها 

را داشت؟
با این کلی گویی ها که نمی شــود پاســخ 
داد. مســکن مهــر حداقــل ۴ میلیون واحد 
مسکونی بود. از این ۴ میلیون یک میلیون 
بــوده  روســتاها  در  آن  واحــد  هــزار   ۷۰۰ و 
اســت. پس موضوع مکان یابی در روستاها 
اصلًا موضوعیت ندارد. فرد خانه داشته و 
نوســازی کرده یا در خود روســتا یک زمین 
را ســاخته اســت. از ۲ میلیــون و ۳۰۰ هــزار 
واحــد شــهری حــدود یــک میلیــون واحــد 
آن خــود مالکــی بوده اســت یعنــی مردم 
خــود زمیــن آوردنــد و تســهیلات ســاخت 
در  تقریبــاً  نیــز  واحــد  هــزار   ۳۰۰ گرفتنــد. 
بافت هــای فرســوده بــود و باز خــود مردم 
زمین آوردند و فقــط وام گرفتند. صرفاً به 
یــک میلیــون واحد از ایــن ۴ میلیون زمین 
میلیــون  یــک  ایــن  از  دادیــم.  اختصــاص 
واحد نیز در شــهرهای کوچــک در واقع در 
خــود شــهر، در شــهرهایی مثــل کاشــان و 
رشــت اینها چســبیده به شــهر هســتند. در 
کلانشــهر ها مثــل تهران، مشــهد، اصفهان 
و شــیراز و شــهرهای جدیــد قــرار داشــتند. 

مســکن یا در زمین خود مــردم یا در زمین 
مجــاور شــهرهای بــزرگ یــا در شــهرهای 
جدیــد احــداث شــده اســت. ایــن بحث را 
وزارت  دیگــر  طــرف  از  نمی دانــم.  وارد 
هیــأت  مصوبــه  طبــق  شهرســازی  و  راه 
وزیــران قانون ســاماندهی، قانــون جهش 
اراضــی  از  اســتفاده  بــا  می توانــد  تولیــد  و 
خود خدمــات روبنایی را تکمیــل کند. این 
ســایت ها مسجد، مدرسه و درمانگاه دارد. 
اگــر بــه یــک ســرمایه گذار تجــاری بگوینــد 
و  باشــگاه  درمانــگاه،  مدرســه،  همزمــان 
خــودت  بــرای  تجــاری  و  بســاز  را  مســجد 
باشــد. ایــن خدمــات روبنایــی عمومــی را 
نیــز تحویل دولــت بدهــد! عمومــاً برنامه 
ساخت مســکن در ایران یک برنامه بدون 
بودجه اســت و به بودجه اتــکا ندارد  یعنی 
خدمــات روبنایــی از دل خــود درمــی آیــد 
بــرای زمیــن آن از اراضی دولتی اســتفاده 
نیزمــردم  را  آن  تســهیلات  می شــود . 
برمی گرداننــد. اصــولًا ســاخت مســکن در 
ایران به بودجه احتیاج ندارد و یک برنامه 
بــدون بودجه اســت. بدون اتــکا به بودجه 
می توانیم ســالی حداقل ۲ میلیون مسکن 

در کشور بسازیم .
ë  در مــورد آقای آخوندی و عملکرد ایشــان

صحبــت کردیــم. شــما معتقــد هســتید که 
ایشان در ســاخت و ساز و بازار مسکن ترک 
و  شــوند  بازخواســت  بایــد  و  کردنــد  فعــل 
نظرتان  به  انجام شود.  قضایی  پیگیری های 

این ترک فعل انجام شده است؟
مــن معتقــدم در بحــث عرضــه زمیــن 
قطعاً ترک فعل انجام شــده اســت. طبق 
قانــون ســاماندهی بایــد بــه مــردم زمیــن 
آقــای  دولــت  اگــر  حتــی  می شــد.  واگــذار 
درصــدی   ۲۰ ســهم  بــه  اعتقــاد  روحانــی 
نداشــت، وظیفه داشت که زمین را عرضه 
کنــد. البته این ترک فعل در چند ماه اخیر 
نیز بوده است اما دولت قول داده که زمین 
عرضه کند. در بخش مسکن درست است 
کــه مــا در وضعیت خوبی نیســتیم اما این 
وضعیــت نامناســب می تواند یک فرصت 
بســیار بــزرگ برای ایجــاد اشــتغال، رونق 
اقتصــادی و فعال ســازی کشــور باشــد. مــا 
می توانیم کشــور را به یــک کارگاه عمرانی 
تبدیــل کنیم و در تمام شــهرها و روســتاها 
بخــش  در  باشــیم.  داشــته  مسکن ســازی 
فنــاوری مهندســان توانــا و لایقــی داریــم. 
در بخــش نیــروی انســانی و مصالــح نیــز 
مشــکلی نداریم. این کشــور با این اوصاف 
و نــکات ذکــر شــده نبایــد مشــکل مســکن 

داشته باشد.
ë  ایــن کوچــک  شــهرهای  بــا  رابطــه  در 

مشــکل نیســت اما در رابطه با کلانشــهرها 
یکــی از نکاتــی کــه منتقــدان مســکن مهر و 
نهضــت ملی مســکن مطــرح می کنند این 
اســت مــکان یابی هایی که انجام می شــود 
خــارج از محــدوده شــهری مراکز اســتان ها 
یــا کلانشــهرها اســت. در حالی کــه التهاب 
مســکن و اینکــه عرضــه و تقاضــا مناســب 
نیســت داخــل بافــت شــهری اســت. آیــا 
جمعیتی که می خواهد ســاکن شود ترجیح 
می دهــد وارد ایــن ناحیــه شــود و آیــا ایــن 
التهــاب را در اطراف کلانشــهرها پوشــش و 

می دهد ؟ کاهش 
اطــراف کلانشــهرها، شــهرهای جدیــد 
از  بیــش  بــه  و  شــده  مکان یابــی  قبــل  از 
۳۰ ســال قبــل برمی گــردد. نکتــه اساســی 
بحــث حمــل و نقــل بین کلانشــهر و شــهر 
جدیــد اســت  . بحــث اینکــه چــرا مــا بایــد 
باشــیم  داشــته  شهرســازی  و  راه  وزارت 
خــب مشــخص اســت. مــا باید بــا حمل و 
نقــل ســریع ریلــی شــهرهای جدیــد را بــه 
متــروی  بحــث  کنیــم.  وصــل  کلانشــهرها 
پرنــد بحث اولویت داری اســت. اگر وزارت 
در  داشــت  جــدی  عــزم  شهرســازی  و  راه 

همیــن چنــد مــاه می توانســت متــرو را راه 
بینــدازد. اگر شــما به عنــوان رســانه پیگیر 
باشــید می توانند تا شــش ماه آینده این را 
راه بیندازنــد. ایــن پروژه ســنگینی نیســت. 
مترویی که می خواهد از فرودگاه امام)ره( 
تــا پرنــد بــرود و روی زمیــن اســت و زمین 
آن نیز صاف اســت و ابنیه ســنگینی ندارد . 
اینهــا عــزم و پیگیری می خواهد. رســانه ها 
بایــد پیگیری کننــد که این خــط راه بیفتد. 
مکان یابــی را اگــر با حمل و نقــل یکپارچه 
ببینیم مشکل حل می شود. اگر مکان یابی 
را مســتقل از حمــل و نقــل ببینیــم آنچــه 
کــه شــما می گوییــد درســت اســت. اگــر ما 
قطار ســریع را بــا ســرعت ۳۰۰ کیلومتر بر 
ســاعت راه انــدازی کنیــم یعنی به شــعاع 
۳۰۰ کیلومتــری مراکــز جمعیتی خود یک 
ســاعته دسترســی داریــم. ایــن یعنــی مــا 
می توانیم از وسعت ســرزمینی کشور خود 

کنیم. استفاده 
ë  شما با اســتفاده از سرمایه گذاری خارجی

در بحث مســکن موافقید؟ به نظر تصمیم 
درســتی اســت کــه چینی هــا در ایــن حوزه 
مشــارکت کنند و از تکنولوژی آنها استفاده 

کنیم؟
ایــن حرف هــا نبایــد عمومــی شــود. بــا 
توجــه به پهناور بودن کشــور حــق هر زن و 
شــوهر ایرانــی اســت کــه ۴۰۰ متــر از زمین 
کشــور بــه صــورت اجــاره ای تــا زمانــی کــه 
زنده هســتند در اختیار داشته باشند. همه 
مــردم از زمیــن کشــور حق دارنــد و دولت 
بایــد حق مردم را بدهد. این منتی نیســت 
کــه یــک زمیــن ۴۰۰ متــری را بــه صــورت 
اجــاره ۹۹ ســاله و بــدون انتقــال مالکیــت 
به یک زن و شــوهر بدهیم تــا اینها یک بار 
در طول عمرشــان برای خود بســازند. این 
حــق آنهاســت و مــا بایــد حق مــردم را به 
آنهــا بدهیم تا مســأله مســکن مــردم حل 
شــود. ما جایی دچار مشــکل می شــویم که 
حــق مــردم را نمی دهیــم  و ایــن کار برای 
دولــت بــار مالی نــدارد. در اطــراف تهران 
آنجــا  و  داریــم  زمیــن  ایوانکــی  بحــث  در 
بــه راحتــی می توانیــم ۴۰۰ متــر زمیــن در 
اختیــار زوجیــن قــرار دهیم. ممکن اســت 
بگوینــد ایــن کار هزینــه خدمــات زیربنایی 
خــب  می خواهــد.  گاز  و  بــرق  آب،  دارد، 
وقتی مــا ۴۰۰ متــر زمین به مــردم بدهیم 
را  زیربنایــی  خدمــات  هزینــه  خــود  آنهــا 
می دهنــد. چــون ایــن زمین ها بــه صورت 
اجــاره ای واگــذار می شــود، اگر کســی خانه 
نســاخت اینها به صورت خودکار به دولت 
برمی گردد . بحث اجاره ای دو حسن دارد؛ 
اول اینکــه بــدون هزینه زمیــن را در اختیار 
افراد می گذاریــم و دوم اینکه این کار خود 
مکانیــزم ضد احتکار اســت. ما در مســأله 
مسکن واقعاً در حق مردم ظلم کرده ایم. 
بزرگتریــن ظلــم ایــن بــوده کــه زمیــن در 
اختیار آنها نگذاشــته ایم . مــا حق مالکیت 
نه و حق بهره بــرداری به افراد می دهیم و 
ایــن بحث حقوق اساســی اســت. حضرت 
خودمــی   ۱۰۰ حســاب  پیــام  در  امــام)ره( 
فرماینــد: زمیــن یــک موهبت الهی اســت 
که همه مــردم باید از آن بهره مند شــوند. 
ما قانون جهش تولید و قانون ســاماندهی 
را داریــم. طبــق قانــون می توانیــم زمیــن 
به صــورت ۹۹ ســاله در اختیار مــردم قرار 

دهیم. باید به این کار ســرعت بدهیم.
ë  ســال دو  در  ســاختمانی  مصالــح  گرانــی 

اخیر به خصــوص ۸ ماه اخیر چه تأثیری در 
ساخت و بازار مسکن دارد؟

مســأله اصلــی در بازار مســکن مســأله 
زمیــن اســت. زمین بــه تنهایــی ۵۰درصد 
هزینــه مســکن اســت. اگــر مســأله زمیــن 
تدریجــی  ســاخت  بــرای  ســاخت  وام  و 
حل شــود مســأله مصالــح قابــل مدیریت 
اســت. متأســفانه دولت قبل در این حوزه 
تــرک فعــل کــرد.  کــم کاری کــرد و اصــلًا 
اگــر دولــت قبــل بــه وظایــف خــود عمــل 
و  نگرانــی  همــه  ایــن  مــا  می کرد، امــروز 

مشکلات در مسکن نداشتیم.
ë  نگاه شــما به بازار مســکن در ســال جدید

چیست و به چه سمتی پیش می رود؟
در دســت خــود مــا اســت کــه آینــده را 
بســازیم. مــا نیازمنــد پــول نیســتیم بلکــه 
نیازمند حمایت و پیگیری دولت هســتیم. 
نیازمنــد ایــن هســتیم کــه اراضی مســتعد 
در مالکیــت دولــت برای ســاخت مســکن 
در اختیــار مــردم قــرار بگیرد. مــردم خود 
خانــه را می ســازند. بانک ها کــه خلق پول 
از  نیــز  را  مســکن  بخــش  ســهم  می کننــد 
تســهیلات پرداخــت کننــد. بخش مســکن 
نیز از تســهیلات ســهم ۲۰ درصــدی دارد. 
مردم براســاس قوانین و مقررات سازمان 
آینــده  می ســازند .  خانــه  خــود  مهندســی 
می تواند بســیار روشــن باشــد کــه منوط به 
شهرســازی  و  راه  وزارت  پیگیــری  و  عــزم 

است.

وزیر امور اقتصادی و دارایی:

 هیچ کس نمی تواند بدون رعایت سقف اجاره بها 
حکم تخلیه بگیرد

ســخنگوی اقتصــادی دولت دربــاره میزان اجاره  بهــا و کنترل دولت بر آن گفت: متأســفانه 
وضعیــت افزایــش قیمت واحدها و اجاره بهای مســکن که در ســال های پیش بــود، باز هم 
تکرار شده است. سید احسان خاندوزی در نخستین نشست خبری خود به عنوان سخنگوی 
اقتصادی دولت، درباره علت این مســأله توضیح داد: ما میراث دار شــرایط گذشته هستیم 
که قرار بود اطاعات مربوط به اماک و خانه ها در ســامانه ای ثبت شــود اما انجام نشد و به 
همین دلیل تعیین ضوابط و قواعد و نظارت دولت کمتر از حد مرســوم اســت. وی درعین 
حال خاطرنشــان کرد که سامانه ملی اماک در حال آماده سازی است و بهره برداری از این 
ســامانه  خلأ مذکور را برطرف می کند. خاندوزی ادامه داد: ما با وضع مالیات بر ســوداگری 
بــازار مســکن برخــاف دولت قبل موافقیم و بــا مجلس هم مذاکراتی در ایــن زمینه داریم 
کــه ایــن لایحه هرچــه زودتر به صحــن مجلس بــرود.وی اضافه کــرد: البته باید یک بســته 
کوتاه مدت هم در این زمینه داشته باشیم که این امر در جلسه شورای هماهنگی اقتصادی 
ســران قوا نهایی شــد کــه ضمانت اجرای قانون ســقف اجاره بهــا هم در ایــن زمینه در نظر 
گرفتــه شــود. خاندوزی گفــت: ما حال مــردم را در زمینــه وضعیت مســکن درک می کنیم 
و بــرای بهبــود وضعیت، پیگیــری ویژه ای را در دولت بــا تأکید رئیس جمهور در دســتور کار 
داریــم. وی تأکیــد کرد: بدون رعایت ســقف اجاره بهــا، هیچ مالکی نمی توانــد حکم تخلیه 
مســتأجر خود را بگیرد. حال مردم را در فشــار مسکن درک می کنیم. رئیس  جمهور از فشار 

بخش مسکن رضایت ندارند و این موضوع در دستور پیگیری ویژه دولت قرار دارد.
ë مهار تورم اولویت  ستاد اقتصادی دولت است

ســخنگوی اقتصــادی دولت گفت: مهــار تورم همچنــان از اولویت های ســتاد اقتصادی 
دولــت اســت و با تــاش دســتگاه های اقتصادی دولت ایــن اقدامات در حال انجام اســت. 
خانــدوزی گفــت: در مقدمه دو ســر فصــل را بیان  می کنم نخســت برنامه ســتاد اقتصادی 
دولــت مبنــی بــر تثبیــت اقتصــاد کان و دوم تمهیــد مقدمات بــرای اعمال سیاســت های 
اصاحــی در جهت توســعه اســت. در بخش اول تاش ســتاد اقتصادی دولــت این بود که 
ثبــات اقتصــادی کان را فراهم کند. ما با نرخ تورم حدود ۵۹ درصدی روبه رو بودیم که این 
عــدد امــروز به ۴۶ درصد کاهش یافــت. وی افزود: در هزینه های تولید ما در شــهریور ۱۴۰۰ 
بــا تورم حــدود ۸۰ درصد روبه رو بودیم کــه امروز به ۵۱ درصد کاهش یافته اســت، هرچند 
ایــن وضعیت مطلوب نیســت و مهار تــورم همچنان از اولویت های ســتاد اقتصادی دولت 

قرار دارد.
ë با شفافیت های مالی، به سمت مالیات های هوشمند رفتیم

وی افزود: در حوزه مالیاتی شفافیت هایی شکل گرفت تا به سمت مالیات های هوشمند 
برویم و در اقدام بســیار جدی موفق شــدیم معادل ۵۰ در صد مؤدیان مالیاتی را در ســال 

گذشته شناسایی کردیم.
ë با همراهی مجلس، کسری بودجه سابق را جبران کردیم

سخنگوی اقتصادی دولت یاد آوری کرد: به دولت توصیه می شد که با دست باز اقدامات 
خــود را انجــام دهــد اما تاش مــا این بود کــه صادقانه اقدامــات را انجام دهیــم و با وجود 
کســری بودجه این کارها را انجام دهیم. ما در گذشــته از جیب مردم برمی داشتیم و قدرت 
خریــد خانوارها کاهــش می یافت اما با اصرار پای این کار ایســتادم و مجلس را همراه خود 
کردیم تا کسری بودجه سابق جبران شود. خاندوزی گفت: گزارش رئیس کل بانک مرکزی 
این اســت که به جهت ترازنامه ها و ســایر ابزارهای موجود ســرعت حرکت موتورهای تولید 
رو به افزایش اســت. رویکرد دولت در زمینه واگذاری ها قابل توجه است تا با کمترین فساد 
مالی و اقتصادی اقدامات انجام شود. وی افزود: در حوزه سهام عدالت نیاز به اصاح الگو 
وجود داشت تا امکان نقش آفرینی مردم فراهم شود و این موضوع در شورای عالی بورس 

به نتیجه رسید و تا پایان ۱۴۰۱ ان شاءالله شاهد تغییر الگو و رویکرد خواهیم بود.
ë دنبال قطع ارتباط تحریم ها با سفره مردم هستیم

وی تصریح کرد: دولت مصمم است و به آگاهی نخبگان و توده ملت ایران اعتماد دارد 
و پشــتگرم اســت تا از اقتصاد آسیب پذیر و شکننده در برابر فشــارهای خارجی عبور کنیم و 
سفره مردم دیگر تحت تأثیر نوسانات نباشد و تولیدکنندگان از موانع تولید سابق عبور کنند.

ë ۳۱۵ هزار نفر وام بدون ضامن گرفته اند
ســخنگوی اقتصــادی دولت ادامه داد: بر اســاس گزارش بانک مرکــزی حدود ۳۱۵ هزار 
نفر توانســتند تسهیات دریافت کنند و تعداد بیش از این عدد هم در نوبت استفاده  از این 
تســهیات قــرار دارند. خانــدوزی تأکید کرد کــه در زمینه برخورد با تخلفات جدی هســتیم 
و بســیاری از مدیــران متخلف برکنار شــدند اما نیازی به بیان رســانه ای آن وجود نداشــت. 
ســخنگوی اقتصادی دولت درباره منابع وصول شده از عراق و سرنوشت بدهی کره جنوبی 
بــه ایــران عنوان کرد: در قانون بودجه ۱۴۰۰ حــدود ۲۰۰ هزار میلیارد تومان درآمد دولت به 

درآمدهای نفتی گره خورده بود.
ë درآمدهای نفتی پس از ۹۰ روز وصول شد

خانــدوزی افزود: میزان فروش بشــکه و درآمدهای ریالی حاصــل از آن در ۱۴۰۰ بیش از 
سال ۹۹ و این میزان غیر از سایر درآمدها بود که این رقم نشان داد دولت به رغم تنگناها، با 
تکاپو و تاش بیشــتر توانســت میزان فروش نفت خود را افزایش دهد. وی ادامه داد: اکنون 
درآمدهــای حاصــل از فروش نفت پس از ۹۰ روز وصول می شــود و بحمــدالله منابعی هم 
وجود داشــت که به دلیل تحریم ها وصول نمی شــد اما این موانع تا حد خوبی مرتفع شــده 
اســت. خاندوزی اظهار داشــت اگرچه تولید و صادرات خوب اســت اما برای محقق شــدن 
اهداف بودجه نیازمند توفیقات بیشتری هستیم و امیدواریم با توجه به حذف ارز ترجیحی 
در پایــان ســال همه تعهدات انجام شــده باشــد. ســخنگوی اقتصادی دولــت در خصوص 
برنامه دولت برای مدیریت رشــد نقدینگی در ســال جاری گفت: با توجه به افزایش ســطح 
عمومی قیمت ها و با وجود افزایش نقدینگی ۱۴۰۰ نســبت به ســال قبل افزایش پایه پولی 

را شاهد بودیم.
ë آماده سازی زیرساخت  کالابرگ  الکترونیکی تا پایان تیر ماه

خانــدوزی درباره تصمیم نهایی بــرای بازتوزیع یارانه ها و زمان تکمیل زیرســاخت های 
توزیــع کالابــرگ الکترونیکی هم گفــت که ما در سیاســت عادلانه کردن یارانه هــا در دو ماه 
اول پرداخت نقدی، زمانی را لازم داشتیم که زیرساخت فنی را آماده و حکم قانون بودجه 
امســال را اجــرا کنیــم و در این میان مجلس از ما خواســت تــا کالابــرگ الکترونیکی را برای 
کاهش فشــار به مــردم درنظر بگیریم که امیدواریم تا پایان تیر ماه زیرســاخت های لازم به 

شکل ۱۰۰ درصد آماده شود.
وزیــر امور اقتصادی ودارایی در پاســخ به پرســش ایرنا درباره تأمیــن منابع مالی دو ماه 
اخیــر دولــت و یارانه هــای ۳۰۰ و ۴۰۰ هــزار تومانــی گفــت: در کنــار بودجه عمومی امســال 
رقمــی بیــش از ۶۰۰ هزار میلیــارد تومان در قالب جداول تبصره ۱۴ در نظر گرفته شــده بود 
که بخشــی از جــداول این تبصره مربوط به هزینه های هدفمندی یارانه هاســت. ســخنگوی 
اقتصــادی دولــت درباره قیمت های متفــاوت نان و نظارت ها نیز اظهار داشــت: با توجه به 
جلســات ســتاد تنظیم بازار، وزارت کشــور مســئولیت نظارت بر آرد و نان را دارد و هر هفته 
اطاعــات ایــن حوزه را به تفکیک اســتان ها ارائــه می کنند. وی افزود: تا امــروز گزارش هایی 
مانند طولانی شدن صف ها مطرح شده اما در مورد این حرکت یکپارچه نانوایی ها گزارشی 
داده نشده و اگر کسی اطاعات دقیقی دارد، ارائه کند تا وزارت کشور با فوریت آن را پیگیری 
و نتیجــه  را اعــام کنــد. خانــدوزی این را هــم اضافه کرد کــه در قالب طرح هوشمندســازی 
یارانــه آرد در پایان تیر ماه امکان نظارت برخط تمام واحدهای صنفی فراهم خواهد شــد. 
ســخنگوی اقتصادی دولت درباره فشــار ناشــی از اصاح یارانه ها گفت: اصل این سیاســت 
بــه معنــای قطــع رانــت از واردات، مورد نظر اکثــر اقتصاددانــان بوده و ســال های قبل هم 
دولت های ســابق الزام اجرای آن را داشتند و دولت از جهت هدف گیری ها، عقب نشینی از 

این سیاست را به صاح کشور نمی داند.
خانــدوزی یــادآور شــد: دولت قبل در ســه ســال آخر فعالیتــش این سیاســت را اجرایی 
کــرده بــود و این یارانه صرف خرید تضمینی  کشــاورزان و مصرف کننده داخلی شــده بود و 

متنعمین از فساد در تاش برای کارشکنی از سوی دولت بودند.
ë ارائه لایحه برای شناسایی مشمولان سهام عدالت

وی در ادامــه با بیان اینکه بررســی ها نشــان داد برخی مســتحق ســهام عدالــت بوده اند 
امــا آن را دریافت نکرده اند، خاطرنشــان کرد: از ابتدای ســال به دنبــال احصای کامل گروه 

مستحق دریافت سهام عدالت هستیم و اکنون این فهرست در آستانه نهایی شدن است.
خانــدوزی  ایــن را هم گفت کــه لایحه ای از ســوی وزارت اقتصاد به کمیســیون اقتصادی 
دولــت ارســال شــده که قرار اســت بررســی شــود تــا کســانی کــه از دریافــت ســهام عدالت 

بازمانده اند، مشخص شوند و هم میزان سهامی که باید دریافت کنند تعیین شود.

 چهارشنبه 1 تیر 1401 
 سال بیست و هشتم
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